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Protokół Nr 16/2016 

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rady Gminy Ryjewo 

z  dnia 19 maja  2016 roku 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik Nr 1 do protokołu. 

 

W posiedzeniu uczestniczyli ponadto: 

 

1. Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy Ryjewo 

2. Pani Dorota Cipkowska           - Zastępca Wójta Gminy Ryjewo 

3. Pani Małgorzata Zdunek          - Skarbnik Gminy 

4. Pani Małgorzata Kubic             - Sekretarz Gminy 

5. Pani Dorota Czerkies                - Kierownik Referatu Organizacyjnego  

 

Posiedzenie poprowadziła Przewodnicząca Komisji ds. budżetu, która powitała zebranych na 

posiedzeniu oraz przedstawiła tematykę obrad. Radni jednogłośnie przyjęli tematykę obrad.  

 

Tematyka posiedzenia: 

 

1. Ocena realizacji budżetu Gminy Ryjewo za rok 2015. 

2. Rozpatrzenie projektów uchwał przygotowanych na sesję. 

3. Sprawy bieżące. 

 

Ad.1. Ocena realizacji budżetu Gminy Ryjewo za rok 2015. 

 

Pan Sławomir Słupczyński: Dochody Gminy  zaplanowane w wysokości 20.714.467,11 zł 

wykonano w 99,1 % , uzyskano kwotę 20.533.537,17 zł. Dochody uzyskano z tytułu: 

 

 Dochodów własnych ( z podatków i majątku gminy)   4.344.356,69 zł 

 Udziałów w podatkach dochodowych Budżetu Państwa    2.080.203,92 zł 

 Dotacji celowych  4.417.041,19 zł 

 Subwencji ogólnych   8.822.816,00 zł 

 Środków na dofinansowanie zadań własnych gminy pozyskanych z innych źródeł                                                     

869.119,37 zł   

   

Głównym źródłem dochodów gminy w 2015 roku były subwencje ogólne stanowiące  43,0% 

udziału w dochodach gminy, kolejnym dotacje celowe, których udział w dochodach gminy 

wynosił 21,5 % oraz dochody własne gminy 21,2 %. Subwencje oraz dotacje celowe 

wpływały na konto gminy w sposób terminowy, zgodnie z przyjętym planem. Plan dochodów 

własnych  wykonano w wysokości 96,6 %, uzyskując środki na kwotę 4.344.356,69zł. 

Najwyższe dochody w ramach dochodów własnych uzyskano z następujących źródeł: 

 Podatku od nieruchomości na kwotę 1.352.496,85 zł, co stanowi 6,6% udziału  

w dochodach gminy;  

 Podatku rolnego na kwotę 762.403,66 zł, stanowiącą 3,7%  udziału w dochodach gminy; 

 Opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na kwotę 593.364,77 zł, co stanowi 

2,9% udziału w dochodach gminy; 
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 Opłat z tytułu dostarczania wody w wysokości 543.854,98 stanowiące 2,7% udziału  

w dochodach gminy 

 Opłat za  usługi odprowadzania ścieków w wysokości 458.996,09 stanowiące 2,2% udziału 

w dochodach gminy. 

  

Udziały w podatkach dochodowych Budżetu Państwa uzyskano w 100,8 % planu, który 

wynosił  2.063.934,00 zł. W ramach dofinansowania zadań własnych z budżetu Unii 

Europejskiej zaplanowano  wpływy w wysokości  869.115,00 zł, z czego uzyskano 98% tj. 

852.050,90 zł. Dofinansowane uzyskano do zadań: 

1. Budowa wodociągu w miejscowościach Borowy Młyn – Pułkowice       440 759,00. 

2. Wydawnictwo "Walory przyrodnicze i kulturowe Gminy Ryjewo 18 224,00. 

3. Projekt "E-liderzy Pomorza"   4.590,00. 

4. Projekt- "Sprzątamy Gminę Ryjewo" 14 022,17. 

5. Budowa boiska sportowego przy GOK w Ryjewie 277 820,00. 

6. Budowa placu zabaw w miejscowości Jałowiec 24 935,73. 

7. Budowa placu zabaw przy SP w Ryjewie    71 700,00. 

 

Stan zaległości na 31.12.2015 roku  przedstawia się następująco: 

 

1. W podatkach lokalnych 316.306,07 zł. w tym: 

 

 w podatku od nieruchomości  253.673,10 zł; 

 w podatku  rolnym  56.623,99 zł;   

 w podatku od środków transportowych  5.800,48 zł; 

 w podatku leśnym  208,50 zł. 

 

2. W opłatach za gospodarowanie odpadami komunalnymi 83.944,93 zł. 

3. W opłatach za wodę, ścieki, nieczystości stałe  95.777,60 zł. 

4. Z tytułu wypłaconych świadczeń z funduszu i zaliczki alimentacyjnej  1.125.270,19 zł. 

 

Wydatki Gminy ogółem wykonano w 93,8%, plan wynosił 21.149.541,11zł wykonanie 

19.834.202,42 zł. Poniżej zostały omówione wydatki w podziale na bieżące i majątkowe. 

Wydatki bieżące zaplanowane w kwocie 19.562.519,42 zł. zrealizowano w wysokości  

18.610.557,36 zł  tj. 95,1 %  planu. W ramach wydatków bieżących środki przeznaczono na:  

 

1.Finansowanie działalności 5 jednostek budżetowych gminy w tym: 

                                                                      

 Szkoły Podstawowej w Ryjewie na kwotę  3.406.385,90 zł, 

 Szkoły Podstawowej w Straszewie  na kwotę  1.183.206,16 zł, 

 Gimnazjum w Ryjewie na kwotę  1.627.950,25 zł, 

 Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Ryjewie na kwotę  4.673.618,94 zł. 

 Urzędu Gminy w Ryjewie na kwotę  2.111.803,97 zł.  

 

2.Przekazano dotacje : 

 celowe na realizację zadań gminy zleconych jednostkom spoza sektora finansów 

publicznych w wysokości  169.756,86 zł, 

 celowe na realizację zadań gminy zleconych jednostkom sektora finansów publicznych  

w wysokości  91.341,17 zł, 

 podmiotowe dla samorządowych instytucji kultury na kwotę  588.986,10 zł,  
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 podmiotową dla niepublicznego przedszkola „ Maluszek „ w Ryjewie  na kwotę  

643.379,31 zł. 

          

Razem dotacje udzielone z budżetu gminy  wynoszą 1.493.463,44 zł,  co stanowi 8 % 

wydatków bieżących gminy. 

 

3. Ponadto ponoszono wszystkie inne wydatki  określone w ustawie o samorządzie   

gminnym, jako wydatki własne gminy.  

 

Wydatki majątkowe  zaplanowano w wysokości 1.587.021,69  zrealizowano w 77,1% tj.  

w kwocie 1.223.645,06 zł. w ramach, których zrealizowano inwestycje : 

 

1. W gospodarce  wodno – ściekowej  na kwotę ogółem  904.563,62 zł. 

  między innymi:  

- budowa wodociągu w Borowym Młynie i Pułkowicach  690.354,47 zł. 

- budowa przepompowni ścieków przy Osiedlu Leśnym   116.659,32 zł. 

 Budowa placu zabaw przy ZS w Ryjewie  117.588,00 zł. 

2. Pozostałe wyd. majątkowe 201.493,44 zł. 

w tym doposażenia placów zabaw, zak. sprzętu komputerowego, remonty OSP Ryjewo, 

syrena selektywna, w SP Straszewo rem. dachu, wymiana drzwi, ZS w Ryjewie - remont 

łazienek, zakup myjki (hala sportowa),oświetlenie w sołectwach, itp. 

 

Przychody Gminy  zaplanowano w wysokości  1.824.952,00 zł, wykonano w  93,8 % tj.  

w kwocie 1.712.164,32 zł. w tym z tytułu: pożyczek na finansowanie zadań realizowanych  

z udziałem środków z budżetu UE  433.625,00 ; wolnych środków w wysokości 1.278.539,32 

zł. Rozchody Gminy w wysokości 1.389.877,60 dotyczą spłat wcześniej zaciągniętych  

pożyczek i kredytów  zgodnie z umowami zawartymi z bankami w tym 708.505,60 z tytułu 

pożyczek na finansowanie zadań realizowanych z udziałem środków z budżetu UE. Wynik 

Finansowy Gminy  na 31.12.2015 roku występuje nadwyżka budżetowa  Gminy w wysokości  

699.334,75zł. Zadłużenie gminy z tytułu zaciągniętych pożyczek i kredytów wynosi  

5.738.742,00 zł.   Nie prolongowano spłaty żadnej raty kredytu na kolejne lata. Gmina 

posiada należności wymagalne na dzień 31.12.2015 roku w wysokości 1.731.731,15 zł.  

Należności te powstały z tytułów: 

 

- wypłat  zaliczek i funduszu alimentacyjnego  1.125.270,19 zł oraz zaległości w podatkach 

 i opłatach oraz pozostałych dochodach gminy na kwotę   606.460,96 zł. 

 

Gmina nie posiada zobowiązań wymagalnych na dzień 31.12.2015r.  

 

Pani Małgorzata Zdunek: Dochody, jak i wydatki mają państwo przedstawione opisowo.  

W wykonaniu można zauważyć  niespłaconą pożyczkę zaciągniętą na budowę wodociągu. 

Związane jest to z tym, że w 2015 roku nie wpłynęły na konto środki z dofinansowania 

inwestycji.  

 

Przewodnicząca Komisji: Najgorsza sytuacja jest z zaległościami. Z roku na rok wzrastają,  

w szczególności fundusz alimentacyjny.   
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Pani Małgorzata Zdunek: Na fundusz alimentacyjny nie mamy wpływu. Środki te 

przechodzą przez urząd, ale nie są naszym dochodem. W pozostałych zaległościach 

windykacja jest prowadzona, jest tylko problem ze ściągalnością długu.  

 

Radny Kazimierz Zima: Wpływy z podatków są w niektórych pozycjach na poziomie 

powyżej 100%. Jedynie w rolnym jest 81%.  

 

Pan Sławomir Słupczyński: Rolny może być związany z tym, ze była powołana komisja ds. 

suszy  i na podstawie tego część rolników uzyskała umorzenie raty podatku. Dotyczy to 

trzech lub czterech gospodarzy.  

 

Radny Kazimierz Zima: Opłaty za zarząd i użytkowanie nieruchomości również są 

wykonane tylko, w 7,3% co  daje 2 tyś. zł a plan był 38 tyś. Z czym jest to związane? 

 

Pani Małgorzata Zdunek: Plan przygotowany jest według umów zawartych, jeżeli nie ma 

opłat wtedy jest taka sytuacja, że dochody nie są wykonane a ta kwota jest zaległością. 

 

Przewodnicząca Komisji: Również opłaty za kanalizacją są niskie tylko 91%. 

 

Pani Małgorzata Zdunek: Planujemy według zużyć wodę z ostatniego półtora roku. Może 

zdarzyć się taka sytuacja, że zużycie będzie mniejsze, ale na takie wykonanie mają wpływ 

również zaległości.  

 

Radny Kazimierz Zima: Dochody i wydatki ogółem wykonane są na zadawalającym 

poziomie.   

 

Przewodnicząca Komisji podziękowała za przedstawione informacje.  

 

Ad.2. Rozpatrzenie projektów uchwał przygotowanych na sesję. 

- Projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Ryjewo za rok 2015 przedstawił Kazimierz 

Zima Przewodniczący Rady.  

 

Radni pozytywnie zaopiniowali projekt uchwał. 

 

- Projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo przedstawił 

Pan Kazimierz Zima Przewodniczący Rady.  

 

Radni pozytywnie zaopiniowali projekt uchwał. 

 

- Projekt uchwały w sprawie zawarcia Porozumienia międzygminnego - Gminą Miasta 

Gdańska a Gminą Ryjewo w sprawie zagospodarowania przez Gminę Miasta Gdańska frakcji 

energetycznej wysortowanej z odpadów komunalnych pochodzących z terenu Gminy Ryjewo 

przedstawiła Pani Dorota Cipkowska. Od 1 stycznia 2016 roku obowiązuje w Polsce zakaz 

składowania odpadu, których wartość opałowa jest większa niż 6Mj/kg  to jest tzw. balast, 
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który do tej pory używany był częściowo do kształtowania czaszy wysypiska, w części  

przekazywany do cementowni,  a reszta około 50% przerabiano na kompost. Teraz 

niemożliwe będzie składowanie balastu, wszystko, co się nie nadaje do wykorzystanie jako 

kompost musi zostać przekazane do spalarni. Zapisy dyrektyw z roku na rok są bardziej 

restrykcyjne i narzucają na gminy coraz więcej obostrzeń związanych z odzyskiem  

i recyklingiem. Na kolejnej sesji będziemy proponować przyjęcie zmienionych uchwał 

regulujących nasze zapisy, co do deklaracji, zapisów regulaminów i terminów płatności. 

Nasza gmina dostarczyła w 2015 roku do RIPOK 610,35 Mg odpadów komunalnych 

zmieszanych od nieruchomości zamieszkałych. Z tego do składowania przekazano 51,5 Mg  

a ponad 222 Mg przekazano do spalarni, ponad 25 Mg wyselekcjonowano z odpadów 

komunalnych selektów, natomiast 311 Mg przekazano na kompostowanie. Gmina Ryjewo jak 

wiele gmin i miast w województwie pomorskim, rozważa podpisanie porozumienia  

o przekazanie do zagospodarowania przez Gminę Miasta Gdańska frakcji energetycznej  

z wysortowanych odpadów komunalnych od mieszkańców. Planuje się, że do pomorskiej 

spalarni trafi 15-20 % odpadów z całego województwa. Zagrożenia wynikające  

z przystąpienia do partnerstwa to: 

- brak dotkliwych kar za składowanie – wszystkie balasty przekażemy do spalenia, 

- gwarancji stałej ceny za odbiór frakcji nie więcej niż 300 złotych netto, jeśli dostarczymy 

więcej niż zadeklarowaliśmy wtedy wzrost ceny o wskaźnik 1,2. (przez najbliższe 25 – 30  lat 

deklarujemy konkretną ilość frakcji, która będzie przekazywana do spalarni) 

- Korzyści wynikające z przystąpienia do partnerstwa to: 

 – gminy oddalone od Gdańska np. tak jak nasz powiat będą miały taką samą cenę za tonę 

odebranej frakcji, co Miasto Gdańsk, znakiem czego to my nie ponosimy kosztów transportu, 

miasto Gdańsk weźmie to na siebie,   

- na ten moment nie ma wielu spalarni, ZUO w tym momencie sprzedaje frakcję bardzo 

okazyjnie, bo za 147 zł, ale umowa kończy się w przyszłym roku. W poprzednim roku druga 

oferta wynosiła około 200 zł, a trzecia około 300 złotych. Gwarancja stałości ceny, którą 

proponuje nam Gdańsk jest niezwykle korzystną propozycją.  Dzięki nowej technologii  

i dużej liczbie partnerów oraz optymalnemu wykorzystaniu instalacji (sprzedaż energii  

i ciepła)  wzrost kosztów spalania będzie możliwie jak  najniższy dla mieszkańca. Budowa 

spalarni PORT CZYSTEJ ENERGII planowana jest na terenie Zakładu Utylizacyjnego  

w Gdańsku w Szadółkach, dla tej lokalizacji wydana została już decyzja środowiskowa. Już  

w 2020 roku tego typu obiekt powstanie. Przy założeniu, że większość zadeklarowanych 

gmin (około 50) wejdzie w partnerstwo, spalarnia planowana jest na 160 tysięcy ton rocznie. 

Do spalarni będą trafiać odpady z RIPOK Bierkowo, RIPOK Eko Dolina, RIPOK Szadółki, 

RIPOK Tczew oraz RIPOK Gilwa Mała.  My deklarujemy, że będziemy dostarczać  300 Mg 

rocznie.  Port Czystej Energii zakłada przetwarzanie wyłącznie tzw. resztkowej frakcji 

odpadów, inaczej frakcji energetycznej, zawierającej pozostałości po procesie sortowania. 

Dzięki temu maksymalizowany zostaje odzysk surowców wtórnych. Odpady energetyczne, 

np. zużyte pieluchy jednorazowe, siatki foliowe, zabrudzone kubeczki i butelki po produktach 

spożywczych czy papierki i folie po słodyczach dostarczają w procesie spalania tyle samo 

energii, co węgiel brunatny.  Spalarnia umożliwi produkcję energii elektrycznej i ciepła  

z odpadów komunalnych.  

 

Radny Piotr Kurach: Skoro jest Gilwa, której udziały posiadamy, to nie może tej umowy 

podpisać w naszym imieniu? 

 

Pan Sławomir Słupczyński: Niestety, każda instytucja musiała samodzielnie wyrazić na to 

zgodę, bo mimo, że odpady przekazujemy do Gilwy, to i tak nadal jesteśmy ich właścicielem.  
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Radny Kazimierz Zima: Tak naprawdę nie ma  innej alternatywny dla tych odpadów, więc 

kiedyś coś i tak będziemy musieli zrobić z tymi odpadami.  

 

Radny Piotr Kurach: Czy w związku z tą inwestycją zmieni się coś w odniesieniu do 

mieszkańców, czyli np. czy opłata za odpady nie wzrośnie? 

 

Pan Sławomir Słupczyński: Na chwilę obecną w  cenie opłaty  jest wliczone 0,60 gr. za 

spalanie odpadów a po tej zmianie będzie cena wynosić maksymalnie 1,20 zł, więc nie 

wywróci nam to jakoś znacząco budżetu. O cenie odpadów będziemy rozmawiać na kolejnej 

komisji, bo kończy się okres 18 miesięcy przejściowych do konieczności podjęcia nowych 

uchwał śmieciowych.  

 

Radni pozytywnie zaopiniowali projekt uchwał. 

 

- Projekt uchwały w sprawie przekazania przez Gminę Ryjewo środków finansowych 

zaplanowanych w budżecie Gminy Ryjewo w roku 2016, na Wojewódzki Fundusz Wsparcia 

Policji przedstawił Pan Sławomir Słupczyński, który poinformował, iż zgodnie  

z wcześniejszymi ustaleniami dofinansujemy w części zakup nowego samochodu dla 

posterunku Policji w Ryjewie. Samochód ten będzie mógł być również wykorzystywany do 

pracy z GOPS.  

 

Radni pozytywnie zaopiniowali projekt uchwał. 

 

- Projekt uchwały w sprawie  uchwalenia Statutu Gminy Ryjewo przedstawiła Pani 

Małgorzata Kubic, która poinformowała, iż  statut reguluje określenia, czym jest gmina, 

jakimi prawami się rządzi. Określa, jakie są jednostki pomocnicze gminy, czyli sołectwa  oraz 

też w jednym artykule określa finansowanie tych jednostek w ramach funduszu sołeckiego. 

Jest opisana organizacja wewnętrzna pracy Rady, czyli komisje, które funkcjonują, tryb 

zwoływania komisji, sesji i wszystkie sprawy organizacyjno- prawne  związane  

z funkcjonowaniem Rady. Jest cały rozdział poświęcony trybowi pracy w odniesieniu do 

sesji, czyli przygotowanie, przebieg i procedurę głosowania.  Również jest opisana 

działalność Komisji Rewizyjnej w oddzielnym rozdziale. Opisane są  kompetencje komisji, 

to, jakie kontrole mogą przeprowadzać w tym zasady i tryb kontroli jednostek. Również 

opisane jest opiniowanie wykonania budżetu, jak również sprawozdanie z działalności 

komisji. Najszczerzej jest opisana ta komisja z uwagi na jej kompetencje kontrolne.  Również 

uregulowane są zasady działalności klubów radnych, żeby było jasne, że radni i kluby 

radnych mogą korzystać z pomieszczeń użyteczności publicznej na swoje spotkania  

z wyborcami, bo muszą utrzymywać stały kontakt z mieszkańcami, gdyż również kluby 

radnych, jak i mieszkańcy mają inicjatywę uchwałodawczą. W uchwale opisany jest również 

tryb pracy Wójta oraz jawność pracy organów gminy.  

 

Radni pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały. 

 

Ad.3. Sprawy bieżące. 

 

Radna Bernadeta Łukaszewska: Dzisiaj dzieci zgłosiły mi, że w Mątowskich Pastwiskach 

autobus z uwagi na zmianę kierowcy przyjeżdża później i dzieci spóźniają się na lekcje . 

 

Radna Emilia Ostrowska – Cendrowska: Również dzieci zgłaszają, że autobusy są bardzo 

mocno przeładowane szczególności drugi kurs w Benowo o godz. 13.20. 
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Pan Sławomir Słupczyński: Jest rozkład jazdy i zgodnie z nim autobusy powinny kursować.  

W ostatnich dniach była kontrola Urzędu Marszałkowskiego, więc przewoźnik na pewno 

będzie musiał dostosować się do rozkładu. Będziemy mieli spotkanie w sprawie nowego roku 

szkolnego z przewoźnikiem oraz dyrektorami i te problemy również  poruszymy.  

 

Radny Marek Górecki: Co z remontem dróg wojewódzkich? 

 

Pan Sławomir Słupczyński: Wiemy, że od 21 maja mają rozpocząć się prace łatania dziur na 

drodze 602. Będą również malowane pasy na drogach wojewódzkich.  

 

Radna Barbara Wolak: Przy ul. Grunwaldzkiej, na wysokości posesji nr 5 i 25 są dwa suche 

drzewa, które należałoby wyciąć, bo przy większym wietrze mogą one uszkodzić linie. 

Również należy wykosić rowy przy ul. Grunwaldzkiej.  

 

Przewodniczący Rady: Dużym zagrożeniem jest rosnący przy przedszkolu w Ryjewie dąb.  

 

Pan Sławomir Słupczyński: Zgłosimy to do zarządcy drogi. Na sesje mamy w planie 

zaprosić przedstawicieli dróg wojewódzkich i powiatowych, więc dobrze byłoby również  

na sesji  bezpośrednio zgłosić problemy, które dotyczą tych  dróg.  

 

Radny Roman Szaflik: Na drodze Jarzębina – Gurcz nadal nie jest załatana dziura? 

 

Pan Sławomir Słupczyński: Zostanie ona naprawiona jak tylko pogoda na to pozwoli.  

 

Radna Emilia Ostrowska – Cendrowska: Jest problem w Benowie przy drodze 

wojewódzkiej w miejscu gdzie zatrzymuje się autobus szkolny przy zjeździe na Sołtyski. 

Rodzice przyjeżdżający po dzieci nie mają gdzie czekać. Dobrym rozwiązaniem byłaby 

budowa zatoki autobusowej.  

 

Pan Sławomir Słupczyński: Jest to droga wojewódzka, więc zgłosimy to do zarządcy tej 

drogi.  

 

Wobec wyczerpania porządku posiedzenia Przewodnicząca Komisji podziękowała wszystkim 

za udział w spotkaniu i zamknęła posiedzenie.  

 

Na tym protokół zakończono. 

 

Przewodnicząca Komisji 

Barbara Wolak 

Bernadeta Łukaszewska 

Roman Szaflik 

 


